

1. *Notes* that the petitioners' case is still pending before the Cour de Cassation in Paris and expresses the hope that a decision will soon be made;

2. *Draws the attention* of the petitioners to the statement of the Administering Authority that it is open to them to apply for provisional release from prison pending the final decision on their case.

519th meeting,
18 March 1954.

963 (XIII). Petition from Mr. François Ndé (T/PET.5/195)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. François Ndé concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/195, T/OBS.5/12, T/L.411),

Recommends, in view of the youth of the petitioner at the time of the offence which led to his dismissal and of his otherwise satisfactory record, that the Administering Authority consider the re-employment of the petitioner.

519th meeting,
18 March 1954.

964 (XIII). Petition from Mr. Albert Menguélé (T/PET.5/196)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Albert Menguélé concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/196, T/OBS.5/12, T/L.412),

1. *Notes* that the charges of violence brought by Africans against the officials and the guards are still being investigated by the *juge de paix à compétence étendue* at Sangmélîma;

2. *Draws the attention* of the petitioner to the statement of the Administering Authority and of its special representative that disciplinary penalties were inflicted on the police officer and guards concerned in the incidents;

3. *Requests* the Administering Authority to report to the Council, at its fourteenth session if possible, on the results of the investigation referred to in paragraph 1 above.

519th meeting,
18 March 1954.

965 (XIII). Petition from Mr. Ignace Koumda (T/PET.5/198 and Add.1)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Ignace Koumda concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/198 and Add.1, T/OBS.5/14, T/L.417),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the statements of the Administering Authority and of its spe-

1. *Note* que l'affaire des pétitionnaires est encore en instance devant la Cour de cassation à Paris et exprime l'espoir qu'une décision interviendra bientôt;

2. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur la déclaration de l'Autorité administrante, selon laquelle il est loisible aux pétitionnaires de présenter une demande de mise en liberté provisoire, en attendant qu'il soit définitivement statué sur leur affaire.

519ème séance,
le 18 mars 1954.

963 (XIII). Pétition de M. François Ndé (T/PET.5/195)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. François Ndé concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/195, T/OBS.5/12, T/L.411),

Recommande que l'Autorité administrante, tenant compte de la jeunesse du pétitionnaire à l'époque où il a commis le délit pour lequel il a été révoqué et de sa conduite antérieure satisfaisante, examine la possibilité de lui donner un nouvel emploi.

519ème séance,
le 18 mars 1954.

964 (XIII). Pétition de M. Albert Menguélé (T/PET.5/196)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Albert Menguélé concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/196, T/OBS.5/12, T/L.412),

1. *Constate* que le juge de paix à compétence étendue de Sangmélîma poursuit son enquête sur les accusations d'actes de violence formulées par des Africains contre des fonctionnaires et des gardes;

2. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les déclarations de l'Autorité administrante et de son représentant spécial, selon lesquelles des sanctions disciplinaires ont été infligées au gendarme et aux gardes impliqués dans ces incidents;

3. *Invite* l'Autorité administrante à faire rapport au Conseil, à sa quatorzième session si possible, quant au résultat de l'enquête dont il est fait mention au paragraphe premier ci-dessus.

519ème séance,
le 18 mars 1954.

965 (XIII). Pétition de M. Ignace Koumda (T/PET.5/198 et Add.1)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Ignace Koumda concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/198 et Add.1, T/OBS.5/14, T/L.417),

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les déclarations de l'Autorité administrante et de son repré-

cial representative that decisions of the Promotions Board are final;

2. *Draws further the attention* of the petitioner to the statements of the Administering Authority and of its special representative that it is open to him to bring his land case before the local Court of Second Instance.

*520th meeting,
19 March 1954.*

966 (XIII). Petition from Mr. Etienne Bivina (T/PET.5/199 and Add.1)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Etienne Bivina concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/199 and Add.1, T/OBS.5/14, T/L.417),

Notes the statements of the Administering Authority and of its special representative that:

(a) The land in question was classified as private State land for the purpose of establishing an administrative and commercial centre;

(b) The chiefs and inhabitants agreed in principle to vacate the land;

(c) The petitioner was awarded 18,000 francs compensation;

(d) His objection to the amount of compensation was dismissed by the Conseil du contentieux administratif.

*520th meeting,
19 March 1954.*

967 (XIII). Petition from Mr. Pierre Badjeck (T/PET.5/200)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Pierre Badjeck concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/200, T/OBS.5/12, T/L.412),

Draws the attention of the petitioner to the statements of the Administering Authority and of its special representative that his father is now free to reside anywhere within the Territory and that if his father wishes to claim any property it is open to him to bring a suit before the appropriate customary court.

*519th meeting,
18 March 1954.*

968 (XIII). Petition from Mr. Jean Sanchez (T/PET.5/201)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Jean Sanchez concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/201, T/OBS.5/12, T/L.413),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the statement of the Administering Authority to the effect that

sentant spécial selon lesquelles les décisions de la Commission d'avancement sont définitives;

2. *Appelle en outre l'attention* du pétitionnaire sur les déclarations de l'Autorité administrante et de son représentant spécial selon lesquelles il lui est loisible de porter l'affaire de terrain devant le tribunal local du deuxième degré.

*520ème séance,
le 19 mars 1954.*

966 (XIII). Pétition de M. Etienne Bivina (T/PET.5/199 et Add.1)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Etienne Bivina concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/199 et Add.1, T/OBS.5/14, T/L.417),

Prend acte des déclarations de l'Autorité administrante et de son représentant spécial selon lesquelles:

a) Le terrain en question a été classé dans le domaine privé du Territoire afin de permettre la création d'un centre administratif et commercial;

b) Les chefs et la population ont admis le principe de l'abandon du terrain;

c) Une indemnité de 18.000 francs a été allouée au pétitionnaire;

d) Le Conseil du contentieux administratif a débouté le pétitionnaire de son action relative au montant de l'indemnité.

*520ème séance,
le 19 mars 1954.*

967 (XIII). Pétition de M. Pierre Badjeck (T/PET.5/200)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Pierre Badjeck concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/200, T/OBS.5/12, T/L.412),

Attire l'attention du pétitionnaire sur les déclarations de l'Autorité administrante et de son représentant spécial, selon lesquelles le père dudit pétitionnaire est actuellement libre de résider où il lui plaît dans le Territoire, et s'il veut revendiquer des biens, il lui appartient d'intenter un procès devant les tribunaux coutumiers compétents.

*519ème séance,
le 18 mars 1954.*

968 (XIII). Pétition de M. Jean Sanchez (T/PET.5/201)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Jean Sanchez concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/201, T/OBS.5/12, T/L.413),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur la déclaration de l'Autorité administrante affirmant que le